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گفـــت و گـــو

گـــزارش
»آرمان ملی« واکنش ها به اقدام تنبیهی 

ایران علیه یونان را بررسی  می کند

تقدیر نمایندگان مجلس از 
دلاورمردان سپاه پاسداران 

 یونان سریعا خطای نابخشودنی 
خود را جبران کند

آرمان ملی-  در پی توقیف یک نفتکش 
ایرانی توسط دولت یونان و در اختیار قرار 
دادن نفت آن به آمریکایی ها، ایران تصمیم 
به اقدام تنبیهی علیه این کشور گرفت؛ 
موضوعی که با واکنش نمایندگان مواجه 
شد. این در حالی است که وقتی محموله 
کشتی تحت پرچم جمهوری اسلامی ایران 
در آب های یونان توقیف شد؛ سازمان بنادر و 
دریانوردی به عنوان مرجع حاکمیت دریایی 
کشور نسبت به اقدام دولت یونان در رابطه 
با نگه داشتن کشتی با پرچم جمهوری 
اسلامی ایران و توقیف بار آن، واکنش نشان 
داد و در بیانیه ای از دولت یونان خواست که 
فوراً به تعهدات بین المللی خود عمل کند. 
بلافاصله کاردار سفارت یونان در تهران 
)در غیاب سفیر( به وزارت امور خارجه 
کشورمان احضار و مراتب اعتراض شدید 
دولت جمهوری اسلامی ایران به وی ابلاغ 
شد. مقامات گارد ساحلی یونان اعلام 
کردند بنا بر درخواست وزارت دادگستری 
آمریکا، محموله نفتی توقیف شده ایران 
را در راستای اجرای تحریم های آمریکا 
به این کشور تحویل می دهند. در همین 
راستا نیز خبرگزاری رویترز با استناد به 
اظهارات سه منبع مطلع مدعی شد که نفت 
توقیف شده ایران از یک کشتی در یونان به 
آمریکا تحویل داده شده و تحت مصادره 
آن است. در ادامه تلاش های دیپلماتیک 
وزارت امور خارجه برای رفع توقیف محموله 
کشتی تحت حاکمیت جمهوری اسلامی 
ایران در آب های ساحلی یونان که با فشار 
و مداخله دولت آمریکا در حال انجام است، 
کاردار سفارت سوییس در تهران، در غیاب 
سفیر این کشور توسط مدیرکل آمریکای 
وزارت امور خارجه کشورمان احضار و 
مراتب نگرانی و اعتراض شدید جمهوری 
اسلامی ایران نسبت به تداوم نقض صریح 
قوانین و مقررات بین المللی حقوق دریاها 
مربوطه  بین المللی  کنوانسیون های  و 
خصوصا اصل آزادی کشتیرانی و تجارت 
آزاد بین المللی توسط دولت آمریکا، اعلام 
و بر رفع فوری توقیف کشتی و محموله آن 

تاکید به عمل آمد. 
 اقدام تنبیهی

پس از آنکه رخدادی مبنی بر توقیف یک 
نفتکش ایرانی توسط دولت یونان و در اختیار 
قرار دادن نفت آن به آمریکایی ها اتفاق 
افتاد ایران تصمیم به اقدام تنبیهی علیه 
این کشور گرفت و در همین راستا 2 فروند 
نفتکش یوناني در آب هاي خلیج فارس 
به دست نیروهای سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در آب های نیلگون خلیج فارس 
توقیف شده است. در همین راستا روابط 
عمومي کل سپاه نیز از توقیف این 2 فروند 
نفتکش یوناني به دلیل ارتکاب تخلف خبر 
داد و در اطلاعیه اي آورد: نیروي دریایي 
سپاه دیروز )جمعه( 2 فروند نفتکش یوناني 
را به دلیل تخلفات انجام گرفته در آب هاي 
نیلگون خلیج همیشه فارس توقیف کرد. 
این در حالی که به نوشته ایرنا؛ شبکه خبري 
المیادین گزارش داد که دو فروند نفتکش 
یوناني در آب هاي خلیج فارس توسط گارد 
ساحلي ایران توقیف شد. المیادین افزود: 
گارد ساحلي ایران دو نفتکش یوناني »دلتا 
بسودن« و »پردنت اند ریور« را در سواحل 

بندرلنگه و عسلویه توقیف کرده است. 
 واکنش نمایندگان 

پس از اقدام یونانی ها در توقیف کشتی 
نفتکش ایرانی و اقدام متقابل ایران در این 
خصوص برخی نمایندگان مجلس نسبت 
به این موضوع در فضای مجازی به ویژه 
توییتر واکنش نشان دادند. جلیل رحیمی 
جهان آبادی عضو کمیسیون امنیت ملی 
مجلس نوشت: »اقدام سپاه پاسداران در 
توقیف دو کشتی متخلف یونانی عملی 
منطبق بر موازین حقوق دریاهاست. سپاه 
نیروی دفاعی ما و مورد حمایت همه ارکان 
حاکمیت و مردم است. غرب نمی تواند 
دزدی نفت ما را قانونی و برخورد سپاه با 
نفتکش های متخلف را غیر قانونی بداند، 
استاندارد دوگانه بین المللی وجود ندارد.« 
بهروز محبی نجم آبادی نماینده سبزوار نیز 
نوشت »به عنوان عضو گروه دوستی پارلمانی 
یونان، از دولت یونان درخواست استیفای 
کامل حقوق ملت مقتدر ایران اسلامی را 
دارم. یونان سریعا خطای نابخشودنی خود 
در همکاری با شیطان بزرگ و دزدی دریایی 
نفت ایران را جبران کند. ما سال هاست 
بین المللی،  غارتگر  بزرگ ترین  شاخ 
شکسته ایم.«  را  جهانخوار  آمریکای 
موسوی لارگانی دیگر نماینده مجلس 
آورده است: »کشورهایی که به تبعیت از 
آمریکا علیه منافع ایران اقدام می کنند، 
بدانند خلیج فارس دباغخانه است و گذر 
پوست هم به دباغخانه خواهد افتاد. خیال 
نکنند با توقیف نفتکش و دزدیدن نفت ملت 
ایران می توانند قسر در بروند. دست مریزاد 
می گوییم به دلاورمردان سپاه که یونانیان را 

خوب تنبیه کردند.« 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: هفت خرداد 
سال ۹۸ ساختمانی در سعادت آباد به مرکز خبر 
تبدیل شد؛ خبر رسید که زنی دراین ساختمان 
کشته شده اما بخش پررنگ این قتل به میان 
آمدن نام سیاستمداری بود که در اذهان همگان 
چهره آرام و منطقی داشت یعنی محمدعلی 
نجفی! شخصیتی که مورد وثوق دولت های 
مختلف بود. نجفی به زندان رفت و آنچه از دست 
رفت اعتبار این سیاستمدار بود. برخی نه تنها 
از وقوع این قتل ناراحت نشدند بلکه آن را به 
سوژه ای برای تخریب جناح اصلاح طلب تبدیل 

کردند. 
 خانواده سیاسیون سیبل هجمـــه 

فرصت طلبان 
جدا از قتل میترا استاد توسط محمدعلی 
نجفی نباید فراموش کرد که بخش کوچکی از 
جریان اصولگرایی بارها سعی داشتند اتهامات 
اخلاقی به اعضای طیف مقابل خود یعنی 
اصلاح طلبان وارد کنند به ویژه در هنگامه های 
انتخابات که بازار اتهام زنی به اصلاح طلبان 
گرم می شود و ظاهرا این بی اخلاقی برای آنها 
مانعی ندارد چرا که هیچگاه عذرخواهی نکردند. 
مانند اتهاماتی که به همسر معصومه ابتکار 
درباره واردات بنزین زدند و سعی کردند چهره 
ابتکار که نقش مهمی در دولت های پس از 
انقلاب داشت را خدشه دار کنند. معصومه ابتکار 
به اتهام زنندگان پاسخ داده بود: »سناریوی 
واردات بنزین توسط همسر من کاملا دروغین 
و ساختگی بود که از طریق بولتنی سردرآورد 
و نماینده ای هم تهمتی زد. من با رهبر معظم 
انقلاب مکاتبه کردم و ایشان دستور دادند 
مرحوم آقای فیروزآبادی گزارش کاملی تهیه 
کردند و مشخص شد کاملا اتهام بی پایه و اساس 

و کثیفی بود. بسیار به خانواده و همسر من ضربه 
زد. این بی اخلاقی ها هیچ نسبتی با مسلمانی 
ندارد. تهمت هایی که علیه من در این سال ها 
ساخته و پرداخته شد، عمدتا سیستماتیک 
بود و از یک جایی هدایت می شد. چون هم 
تنوع و هم گستردگی اش حاکی از این بود 
که سیستماتیک بود اما چه بی حاصل« یا در 
مورد یاسر هاشمی و خانواده او شایعات زیادی 
مطرح کردند به عنوان نمونه سال ۹4 بود که 
سیداحسان لاجوردی، پسر شهید سیداسدا... 
لاجوردی در صفحه شخصی اینستاگرام خود 
این ماجرا را روایت کرد. او در شرح ماجرا نوشت 
که یک خودروی بی ام و در نیاوران و قبل از سه راه 
یاسر، با ماشین او برخورد کرد. او برای ممانعت 
از فرار بی ام و که سرنشین آن یک خانم جوان 
بود، از ماشین پیاده شد و با پلیس راهنمایی و 
رانندگی تماس گرفت. با این حال پس از مدتی 
قصد انصراف از پیگیری موضوع را داشت اما 
ادبیات نامناسب خانم بی ام و سوار او را مصمم 
به پیگیری شکایت خود کرد پس از آن مشرق 
نیوز مدعی شدند »یک جست وجوی ساده 
هویت صاحب خودروی بی ام و و نقطه وصل 
او با خانم ع -  م را به خوبی مشخص می کند. 
مریم سالاری یکی از عروس های حجت الاسلام 
اکبر هاشمی رفسنجانی و خانم عفت مرعشی 
و همسر یاسر هاشمی است! البته این عروس 
خانواده آقای هاشمی، یکی از بستگان نسبی آنها 
نیز هست. به هر حال بی ام و جنجالی ماجرای 
هفت تیرکشی سه راه یاسر متعلق به خانم مریم 
سالاری، همسر یاسر هاشمی بوده است!« 
همچنین بسیاری می دانند مریم سالاری، 
همسر یاسر هاشمی است و علاوه بر آن نسبت 
خانوادگی دیگری هم دارند اما شایعه شده بود 

که یاسر هاشمی با یکی از دختران خاندان 
سعودی ازدواج کرده که خودش با دروغ خواندن 
این ادعا می گوید: »آنهایی که ادعا می کنند، 
سند بیاورند. درمورد دیگری سال ۹7 بود که 
حجت الاسلام حسن نوروزی، نماینده مردم 
رباط کریم در مجلس گفت: »آقای ربیعی پسر 
شما با فرزند تقی زاده معاون تان در دبی شرکت 
دارند و عبدالناصر موسوی جزایری رابط آنهاست 
و در این رابطه باید توضیح دهید.« پس از آن علی 
ربیعی که وزیر تعاون بود در واکنش به این ادعا 
که با یکی از معاونان وزارت کار در دوبی شرکت 
اقتصادی تاسیس کرده است، گفت: اگر چنین 
چیزی صحت داشته باشد یک روز هم در این 
وزارتخانه نمی مانم. فساد و شفافیت دو دشمن 
دارد؛ یک عدم شفافیت و دوم سیاسی کردن 
مبارزه با فساد. من از مجلس می خواهم که اجازه 
ندهیم مبارزه با فساد سیاسی شود. من از یک 
روحانی انتظار داشتم اول تحقیق می کرد و بعد 

این ادعا را مطرح می کرد. 
 ابعاد بیشتری از قتل میترا استاد

درباره قتل میترا استاد هم برخی سیاسیون 
اصولگرا بحث های زیادی مطرح کردند که خلاف 
واقع بود. دیروز وکیل نجفی به اعتمادآنلاین 
توضیح داد: »خانم استاد وارد زندگی آقای نجفی 
شدند؛ یعنی به عنوان یک شخص مراجعه کننده 
آمده است؛ حالا به شکل و شمایلی توانسته 
ایشان )آقای نجفی( را جذب کند و به صورت 
صیغه و ازدواج موقت در ابتدا ارتباط بین آنها 
برقرار شده است. مسائلی در روابط آنها به وجود 
آمده که آقای نجفی آن قدر عصبی شده است که 
ایشان اقدام به خودکشی کرده و در بیمارستان 
قلب رجایی بستری شده است؛ مساله ای که ما 
شاید تا به الان در مطبوعات نگفته ایم. شما وقتی 

برگ معاینه جسد خانم میترا استاد را ببینید آثار 
زدن رگ های دست را می بینید؛ یعنی ایشان 
هم اقدام به خودکشی کرده است.« گودرزی 
ادامه داد: »آقای نجفی به لحاظ فشارهایی که 
در درون خانواده برایشان ایجاد شده است، 
تهمت ها و افتراها و مسائلی که ایشان )خانم 
استاد( به وجود می آورده است، موبایل ایشان 
را می گرفته است... آقای نجفی هم آن شرایط 
آزادی روحی و روانی را از دست داده و تحت 
فشار خردکننده ای قرار گرفته است و به همین 
خاطر مرد بزرگی بوده است. یک چهره سیاسی 
بوده که تحمل این شرایط برایش راحت نیست و 
به همین خاطر ایشان اقدام به خودکشی کرد و 
بعد هم در بیمارستان بستری شد. خودکشی 
ناموفق بود و درمان شده و به خانه برگشته است 
و دیگر آن زندگی شدنی نیست.« وکیل نجفی 
معتقداست: »این قتل پس زمینه سیاسی دارد. 
به دو دلیل؛ یکی اینکه مرتکب قتل کسی است 
که دارای مناصب عالی سیاسی در جمهوری 
اسلامی است. سابقه ندارد که فردی در چندین 
دوره وزیر و معاون رؤسای جمهور بوده باشد 
و مرتکب قتل شده باشد. اما مساله دومی هم 
هست که این پرونده را پیچیده تر کرده؛ و آن 
اینکه آقای نجفی در سیستم کاری در شهرداری 
تهران انسانی پاکدست بود که با فساد مبارزه 
می کرد و پرونده های زیادی را تشکیل داد و به 
دادسرای تهران فرستاد و مسلماً برخی با ایشان 
در تضاد شدیدی افتادند و شروع به مصاحبه ها و 
گفتارهایی علیه ایشان کردند که ایشان مرتکب 
قتل شده است و باید مجازات شود. یکی از 
پرونده هایی هم که علیه آقای نجفی تشکیل 
شد پرونده ای ]بود که[ تحت عنوان افترا ایشان را 

تحت تعقیب قرار دادند.«

آرمان ملی-  شاید اگر از خوشبین ترین مخاطبان صدا وسیما در قامت 
رسانه ملی پرسیده می شد که با تغییر مدیران چه تحول مثبتی در روند 
امور انجام خواهد شد؛ بسیاری این نکته را متذکر می شدند که به احتمال 
فراوان شاهد بازگشت بسیاری از چهره های محبوب به قاب تلویزیون و باز 
تولید برنامه های مورد پسند جامعه خواهیم بود. اما با گذشت ماه ها این 
نتیجه حاصل شد که اساسا قرار نیست رویکردها و سیاست ها تغییر کند و 
روند امور به همان روال سابق پیش خواهد رفت. چه اینکه برخی چهره ها 
و برنامه ها نیز با تعدیلاتی مواجه شوند که در برخی برنامه ها اتفاق افتاد. 
لذا به نظر می رسد که گویا دایره صدا وسیما محدود ومحدود تر می شود 
و مخاطبانی هم که این رسانه را دنبال می کنند به سوی سایر پلتفرم ها 
کشیده خواهند شد. باید دید که مسئولان صداو سیما تغییری در رویکرد 

خود خواهند داشت یا رویه به همین صورت پیش خواهد رفت. 
 تغییر رویکرد

پس از تغییرات در راس هرم مدیریتی صدا و سیما و بعد از آنکه مشخص 
شد که پیمان جبلی بر کرسی ریاست ساختمان شیشه ای جام جم خواهد 
نشست امیدواری ها در خصوص تغییر رویکرد در این سازمان و احتمالا 
بازگشت چهره های محبوب به تلویزیون بیشتر شد. چه اینکه بارها و بارها 
مطرح شد که برنامه های پر مخاطب احیا می شوند و باز هم صدا وسیمایی 
که به اذعان مدیران خود با ریزش مخاطب روبه رو بود را دوباره پر مخاطب 
کنند. اما چند ماهی بیشتر طول نکشید تا مشخص شود که نه تنها رویکرد 
کلی در صداو سیما تغییر نکرده بلکه قرار نیست تغییر یا اتفاق خاصی هم 
رخ دهد و رئیس جدید نیز صرفا با برنامه  های در دستور کار وارد خواهد 
شد. چه اینکه خود جبلی اخیرا نیز اعلام کرده که سند تحول در صداو 
سیما در خردادماه ارائه خواهد شد. اما نکته جالب اینجاست که با وجود 
اصرارهای فراوان به رئیس جدید مبنی بر بازگشت عادل فردوسی پور 
تهیه کننده و مجری مشهور و محبوب به تلویزیون و تایید های جبلی 
مبنی بر عدم وجود مشکل در راه عادل برای بازگشت به تلویزیون اما 
مشخص شد نه تنها عادل بلکه زین پس احتمالا باید چهره های دیگری را 

نیز در جای دیگری مثل شبکه نمایش خانگی رؤیت کنیم. چنانکه جبلی 
رئیس صداو سیما نیز چیزی قریب به همان پاسخی که علی فروغی مدیر 
شبکه 3 سیما در خصوص بازگشت فردوسی پور داده بود را ارائه کرد. 
جایی که اخیرا در صحبت هایی به نحوی که نه سیخ بسوزد نه کباب! در 
خصوص بازگشت فردوسی پور گفت: »موضوع فردوسی پور اگر در دوره 
من بود همه تلاشم را می کردم که این اتفاق نیفتد. از آن داستان سه سال 
گذشته و من الان مسئولیت را گرفته ام. الان میراث دار وضعیتی هستم و 
همه می خواهند درستش کنم. فکر می کنند با یک امضای طلایی جبلی 
درست می شود اما اینگونه نباید دید. بحث دو طرفه است. او هم باید بازی 

تیمی را بپذیرد. قواعد دو طرفه را بپذیرد. در این مساله 
خاص هم فردوسی پور نظرات خاص خود را دارد فارغ 

از اشخاص می گویم باید اصول مدیریتی را دید.« 
البته این صحبت واکنش هایی هم داشت که شاید 
مهم ترین آن پست اینستاگرامی پرویز پرستویی 
بود که خطاب به رئیس صداو سیما نوشت: »بنده به 
عنوان یک شهروند عملکرد شما را به عنوان مسئول 
صدا و سیما دنبال کردم و می کنم. یادم نمی رود از 

همان ابتدا در فرودگاه اهواز در حضور چند جانباز قول 
دادید و فرمودید که آقای عادل فردوسی پور مشکلی 

برای بازگشت به صداوسیما نخواهد داشت که 
تاکنون این مشکل حل نشده.« اینگونه بود 

که همه تلاش ها برای بازگشت عادل به 
تلویزیون به بن بست خورد و خود 

عادل نیز صلاح را در این دید 
که بر بستر فضای اینترنت 
برنامه دیگری همچون ۹0 با 
اسم و قالب دیگری ساخته 
و به نمایش در آورد. البته 

این تنها عادل فردوسی پور نیست که این رویکرد را اتخاذ کرده و برخی 
هنرمندانی همچون مرضیه برومند و حتی ایرج طهماسب نیز رویکردشان 
این است که به سمت شبکه نمایش خانگی بروند. مجموع این مسائل باعث 

شده تا بیشتر انتقادات به سمت جبلی رئیس این سازمان برود. 
 رقابت با تلویزیون با فوتبال 360

عادل فردوسی پور به عنوان چهره موثر رسانه ای با برنامه جریان ساز و 
پرمخاطب نود توانست اعتبار و سرمایه اجتماعی بالایی برای خود دست 
و پا کند. اما شاید عده ای از مدیران در صداو سیما تمامی این اعتبار 
فردوسی پور را به جهت حضور در قاب تلویزیون می دیدند که خارج از 
این مجموعه کارکردی نخواهد داشت. اما دو سال پیش اتفاقی رخ داد که 
باورها نسبت به جایگاه فردوسی پور در جامعه اصلاح شد جایی که وی 
فینال لیگ قهرمانان آسیا را برای پیج اینستاگرامی کنفدراسیون فوتبال 
آسیا گزارش کرد و مخاطبان تا فهمیدند قرار است عادل فردوسی پور 
فینال جام باشگاه های آسیا را از اینستاگرام گزارش کند، آن صفحه 
را دنبال کردند و در عرض چند ساعت مخاطبان یک پیج معمولی از 3 
میلیون نفر هم عبور کرد و تلاش های صداو سیما برای رقابت یا نپرداختن 
به این اتفاق نیز جواب نداد. آن زمان بود که مشخص شد اعتبار عادل 
فردوسی پور نه از صدا وسیما بلکه از سرمایه اجتماعی است که به دست 
آورده است. لذا وقتی هم که مشخص شد راهی برای بازگشت وی حداقل 
فعلا به تلویزیون وجود ندارد وی با پلتفرم جدیدی تحت عنوان فوتبال 
360 به میدان آمد و پخش تیزر نخستین قسمت از این برنامه در صفحه 
اینستاگرام وی در عرض چند ساعت باعث شد تا چند صد هزار مخاطب 
به فالوورهای خود بیفزاید. برنامه ای که با سایر برنامه های تلویزیونی 
تفاوت   هایی دارد و از همه مهم تر اینکه با اجرای عادل فردوسی پور 
همراه است و مهمانانی دارد که جملگی  ارتباط مطلوبی با صدا و 
سیما ندارند و مدت هاست در قاب تلویزیون نبوده اند. در همین 
راستا نخستین نفر علی دایی است که مهمان برنامه عادل بوده و 
به نظر می رسد چهره  های جذابی که کمتر مصاحبه چالشی از آنها 
دیده ایم مهمانان بعدی عادل باشند. در نهایت می توان اینگونه 
نتیجه گرفت که با توجه به قابلیت فردوسی پور 
برای تولید برنامه های پر مخاطب و خلأ این 
مساله در تلویزیون؛ عادل می تواند به رقابت 
با برنامه های تلویزیونی بپردازد و قدر مسلم 
مخاطب های خاص خود را نیز همراه بیاورد. 
این رویه این نکته را نیز برجسته می کند که 
صداو سیما با نگاه خود به برخی چهره ها و 
برنامه ها عملا راه را برای سایر پلتفرم ها باز 
گذاشته تا مخاطبان این رسانه کم کم به 

سمت سایر پلتفرم ها بروند. 

اصلاح طلبان بارها اعلام کردند حاضر به همکاری با دولت 
برای حل مشکلات اقتصای هستند. یک نماینده سابق مجلس در 
پاسخ به این سوال که راهکار حل مشکل چیست، گفت: دولت 
نمی تواند در درازمدت نفری 400 هزارتومان یارانه بدهد. دولت 
برای پرداخت یارانه 4۵ هزار تومان هم مشکل داشت و این اقدام 
باعث افزایش تورم خواهد شد. مشکلی که این حرکت ایجاد کرده 
باعث چاپ بی بدیل پول و همین موضوع باعث افزایش تورم 
خواهد شد.  داریوش قنبری افزود:این طرح اگر در زمانی که 
جلوی تورم گرفته می شد، اجرایی می شد خوب بود. اما اجرای این 
طرح در شرایطی که کشور در تحریم است، ما را با مشکلات زیادی 
مواجه می کند. نگرانی دیگر اجرای این طرح، در درازمدت است. 
زیرا اجرای این طرح ممکن است مشکل بیکاری و فقر را بیشتر 
کند. بهتر بود منابع حاصل از این طرح را به سمت تولید و ایجاد 
اشتغال می بردند تا رونق اقتصادی ایجاد کند. اینکه هزینه های 

جاری افزایش پیدا کند جای نگرانی دارد. 

 

نمی توان در درازمدت 
یارانه ۴۰۰ هزارتومانی 

داد

 اعلام آمادگی 
رو در روی احمدی نژاد 

برای کمک به رئیسی

  

 مردم منتظر 
 اصلاحات 

هستند

قیمت نان و دارو تغییری نمی کند؛ شاید همین یک خبر 
کافی است تا مردم با خیال راحت تری نفس بکشند اما در 
خبر بعدی به گوش می رسد تنها قیمت  4کالای اساسی گران 
خواهد شد. عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها گفت: 
کالاهای اساسی در دسترس است؛ اما گران است که متأسفانه 
گلایه مندی مردم را به دنبال دارد. دولت علاقه دارد به مردم 
یارانه بدهد؛ اما این یارانه نباید به صورتی باشد که 200 تومان 
از جیب مردم برداشته شود و 20 تومان در جیب مردم گذاشته 
شود؛ باید اقدامی صورت بگیرد که طبقات آسیب پذیر که 
مشکل معیشتی دارند اوضاع بهتری داشته باشند. محمد 
حسن آصفری افزود: امروز مردم منتظرند تا ببینند اصلاحات 
جدید چه تاثیری در حوزه معیشتی آنان دارد. البته برای جواب 
خیلی زود است. اینکه به آنان بگوییم 300 تا 400 هزار تومان 
به شما داده ایم اما به جای 4 قلم ۵0 قلم جنس گران شد که 

این قابل قبول نیست. 

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس گفت : 
احمدی نژاد هیچ گونه سهمی در دولت رئیسی ندارد بلکه حضور 
برخی وزرای دولت او به دلیل صلاحدید شخص رئیس جمهور 
است  .احمد علیرضابیگی ادامه داد : احمدی نژاد در دیدار خود با 
رئیسی در جلسه مجمع تشخیص تاکید کرد که از هیچ کمکی به 
دولت وی دریغ نمی کند. گفتنی است پیش از این احمدی نژاد 
درباره مبلغ یارانه ها گفته بود: »آن زمانی که ما آن مبلغ را دادیم، 
نزدیک بیش از 40 دلار بود. الان هم باید همان را به مردم بدهیم. 
اگر صد درصد اجرا می کردیم، با قیمت های امروز، 2/۵ میلیون 
تومان در ماه به هر ایرانی می رسید.« انتقادات احمدی نژاد به دولت 
رئیسی به پرداخت یارانه ها ختم نشد و درباره حذف ارز ترجیحی 
در جریان سفر استانی که به شهرهای جنوبی کشور داشت در 
جمع هوادارانش گفت: »شما نمی توانید بگویید چون ما رئیسیم 
هرکاری دلمان بخواهد می کنیم! نخیر؛ ملت ایران به هیچکس 
اجازه نداده است بدون نظر مردم هرکاری دلش می خواهد کند!«

»آرمان ملی« سمت گیری های صداو سیما نسبت به چهر ه های محبوب را بررسی می کند

 مبادا يک درجــــه تغيير كنيد؛
-٣٦٠درجه، اما با عادل آمد

   به نظر می رسد دایره تفکر در صداوسیما هر روز محدودتر می شودو با وجود ریزش مخاطبان، 
پلتفورم های جدید طرفداران  بیشتری پیدا می کنند

صباح زنگنه در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 تاخیر احیاي برجام 

بر روابط تهران-ریاض تاثیر گذاشت
 تحولات منطقه بر سیاست خارجی عربستان تاثیر 

 گذاشته است
 کند شدن مذاکرات وین بر روابط ایران و عربستان 

تاثیر منفی می گذارد

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
برخی رسانه ها به نقل از یک مقام 
زمانی  که  کردند  عنوان  عربستانی 
برای دیدار بین وزیر خارجه عربستان 
و همتای ایرانی وی در آینده نزدیک معین نشده است. 
این مقام سعودی در عین حال مدعی شد که ایران باید 
برای همکاری  های آینده دست به اعتمادسازی بزند و 
اگر مایل به کاهش تنش  ها در منطقه باشد چند موضوع 
برای گفت وگو وجود دارد. وی همچنین افزوده است که 
پیشرفت هایی در مذاکرات با تهران محقق شده است اما 
کافی نیست. این در حالی است که حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه ایران، در اجلاس داووس گفته بود که ما 
روابط دیپلماتیک خودمان با عربستان را قطع نکردیم بلکه 
ملک سلمان در آغاز پادشاهی خود در یک اقدام احساسی 
روابط دیپلماتیک با ایران را قطع کرد. در این میان وزیر امور 
خارجه عربستان سعودی اخیرا با اشاره به اینکه به تصمیم 
ایران برای آغاز دوره همکاری و دوران جدید در منطقه 
نیاز است، اظهار کرده بود که دستیابی به توافق هسته  ای 
مفید است ولی باید به این پرونده به صورت جامع از جمله 
فعالیت  های ایران در منطقه رسیدگی شود. وی ادامه داده 
بود که دست ما به سوی ایران و همه کشورهای منطقه برای 
رسیدن به مرحله جدید و مبتنی بر همکاری در منطقه دراز 
است و دوره جدیدی از همکاری در راه است که ممکن است 
به نفع همه باشد. در این میان برخی بر این باور هستند که 
این تناقض گویی ها در هفته های اخیر پیام خاصی برای 
ایران دارد. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت وگویی با صباح زنگنه، تحلیلگر ارشد مسائل منطقه 

داشته است که در ادامه می خوانید. 
 منشا صحبت های متناقض مسئولان عربستانی 

در هفته های اخیر چه مواردی است؟
در هفته های اخیر چندین اتفاق رقم خورده است که 
بار دیگر سبب شده تا رفتار مقامات عربستان تغییر کند و 
صحبت های متناقضی را مطرح کنند و عنوان کنند که فعلا 
زمانی برای دیدار با مقامات ایران تعیین نکرده اند. یکی از 
این اتفاقات تداوم فشار اسرائیل به آمریکا و دیگر طرف های 
برجام است که از گذشته آغاز شده و همچنان نیز ادامه 
دارد تا ایران به منافع کم تری دست پیدا کند. همین امر 
سبب شده است تا مذاکرات وین در راستای احیای برجام 
به کندی پیش رود و در این حوزه نیز اما و اگرهایی به وجود 
آمده است. این امر سبب شده تا رفتار آمریکا تغییر کند و 
فهم عربستان از ایران و صحنه بین الملل نیز متفاوت باشد. 
در چنین شرایطی است که عربستان احساس می کند در 
یک وضعیت خاص داشته های بیشتری از آن خود کند و 

نوع نگاهی دیگر به ایران داشته باشد. 
 آیا اتفاقات منطقه ای نیز در اظهارات مقامات 

عربستانی نسبت به ایران موثر است؟
این تاثیرگذاری وجود دارد. در همین چند روز پیش 
شاهد بودیم که به رغم سرمایه گذاری فراوان عربستان 
در لبنان، متحدان اهل سنت آن ها در انتخابات لبنان 
شکست خوردند و یک جریان مسیحی که پیشینه خوبی 
ندارد در این انتخابات کرسی های بیشتری از آن خود کرد. 
چنین وضعیتی مشخصا سبب می شود تا عربستان برخی 
متحدان خود را در منطقه از دست دهد. از سوی دیگر شاهد 
هستیم که عربستان در یمن نیز همچنان در بن بست قرار 
دارد و دولت صنعا به خواسته های عربستان سعودی تن 
نمی دهد در حالی که عربستان انتظار داشت پس از اینکه 
با ایران وارد گفت وگو شده است بتواند به آسانی در یمن به 
امتیازات بیشتری دست پیدا کند. عربستان از ایران انتظار 
داشته است که موضوع یمن را برای عربستان حل و فصل 
کند و مشخصا ایران چنین کاری انجام نخواهد داد و این 
نیز یکی از نارضایتی های عربستان است. دولت صنعا حتی 
در گفت وگوهای ریاض نیز حاضر نشد و همین امر شاید 
اختلافات را بیشتر کرده است. دولت یمن بر این باور است 
که گفت وگوهای یمنی یمنی باید در یک کشور بی طرف 
برگزار شود و در این خصوص به عربستان نخواهند رفت. 
عربستان تصور می کرد که می تواند فضای منطقه را به نفع 
خود تغییر دهد و جایگاه خود را در منطقه ارتقا دهد اما 
عملا چنین اتفاقی رخ نداده است. عربستان به همین علت 
در حال فخرفروشی است و برای ایران ناز می کند تا ایران 
نیز حرکتی به سمت عربستان انجام دهد. این در حالی است 
که مقامات ایران با حسن نیت همواره به دنبال همکاری با 
کشورهای منطقه بوده اند. عربستانی ها تصور می کنند که 
ایران نیاز شدید به آن ها دارد و به همین علت نگاهی اشتباه 
به روابط خود با ایران کرده اند و قصد دارند تا دست بالاتر 
را بگیرند که در این زمینه در حال ارتکاب اشتباه هستند و 

امتیاز بیشتری به دست نخواهند آورد. 
 در چنین وضعیتی تعامل ایران و عربستان در 

آینده نزدیک به چه شکل خواهد بود؟
ایران باید استغنا و با حفظ حرمت رفتار کند و پیش رود 
به گونه ای که نه اشتیاق به رابطه با عربستان داشته باشیم 
و نه اینکه واکنش جدی در قبال این دولت داشته باشیم. 
در سیاست خارجی حفظ انصاف و متانت از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است و مشخصا ما نباید اشتباه طرف های مقابل را 
تکرار کنیم.  در چنین وضعیتی باید سیاستی میانه در پیش 
گرفت و با هوشمندی پیش رفت.  این امر در خصوص روابط 
ایران و عربستان نیز صدق می کند و باید هوشمندانه پیش 
رفت تا بتوان از این مسیر نیز به موفقیت هایی دست پیدا 
کرد. عربستان مشخصا نیاز به رابطه با ایران دارد و به این 
سمت خواهد آمد تا بتواند در عرصه سیاست خارجی خود 
توازن را حفظ کند و در مقابل برخی کشورهای دیگر بتواند 
ایستادگی داشته باشد. تجربیات اخیر به آن ها درس هایی 
داده است و به همین علت به دنبال روابط دیپلماتیک با 
ایران هستند و در همین راستا مشخصا دیر یا زود بار دیگر 

با ایران تعامل خواهند داشت.

»آرمان ملی« شایعات مربوط به خانواده سیاسیون را بررسی کرد 

تهمت می زنيم تا شما را از ميدان بيرون كنيم؛به همين راحتی!
   وکیل نجفی: خانم استاد وارد زندگی آقای نجفی شدند


